

403001 7700
12.1.73

European Communities

EUROPEAN PARLIAMENT

Working Documents

1972 - 1973

12 February 1973

DOCUMENT 300/72

Report

on behalf of the Political Affairs Committee

on procedures for participation by the European Parliament in the conclusion of trade agreements between the Community and third countries

Rapporteur: Mr G. GIRAUDO
Chairman of the Committee



By letter of 24 November 1972, the Political Affairs Committee requested authorization to prepare a report on procedures for participation by the European Parliament in the conclusion of trade agreements between the Community and third countries.

By letter of 11 December 1972, the President of the European Parliament authorized the committee to report on this matter.

The committee appointed Mr Giraudo, its chairman, rapporteur on 23 November 1972.

The committee examined the draft report at its meeting of 4 and 5 December 1972 and unanimously adopted the motion for a resolution.

At its meeting of 17 January 1973, Parliament referred the report back to the Political Affairs Committee and, for information, to the Committee on External Economic Relations. At its meeting of 9 February, the Political Affairs Committee noted the opinion of the Committee on External Economic Relations, presented to it by its chairman, and adopted this report by nine votes in favour with six abstentions.

The following were present at the vote: Mr Giraudo, Chairman and Rapporteur; Mr Lautenschlager, Vice-Chairman; Mr Bousquet (deputizing for Mr Habib-Deloncle), Mr Corona, Mr Cousté (deputizing for Mr Terrenoire), Mr Dewulf, Mr Fellermaier (deputizing for Mr Flämig), Mr Furler, Lord Gladwyn, Mr Jahn, Mr Kirk, Mr Kriedemann, Mr de la Malene, Mr Mommersteeg, Mr Riedel (deputizing for Mr Lücker) and Mr Yeats.

The Political Affairs Committee instructed its rapporteur to make an oral explanatory statement to the plenary sitting on the motion for a resolution.

The Political Affairs Committee hereby submits the following motion for a resolution to the European Parliament:

MOTION FOR A RESOLUTION

on procedures for participation by the European Parliament in the conclusion of trade agreements between the Community and third countries

The European Parliament,

- recalling the Council resolution of 22 April 1970 on Community acts which have financial implications and on cooperation between the Council and the Assembly;
 - considering the repeated statements by the Council in favour of strengthening cooperation between the Parliament and Council on all important Community acts,
 - considering the powers of Parliament in respect of the Community's budget,
 - considering that as from 1 January 1973 all trade agreements with third countries will have to be concluded by the Community pursuant to the common commercial policy,
 - considering that Member States' bilateral trade agreements will have to be converted into Community trade agreements under the common commercial policy
 - having regard to the report of its Political Affairs Committee (Doc. 300/72),
1. Confirms that the Council has shown readiness, on the occasion of the conclusion of trade agreements with third countries, to associate the Parliament in the conclusion of these agreements by informing the appropriate parliamentary committees before the signing of the agreements;
 2. Requests that, as soon as the common commercial policy takes effect:
 - a) the opening of negotiations with third countries, based on Article 113 of the EEC Treaty be preceded by an exchange of views between the Commission of the Communities and the appropriate parliamentary committees, to enable a policy debate to be held if necessary in the European Parliament;
 - b) in regard to the agreements based on Article 228 of the EEC Treaty, a procedure be established for closer involvement of the Parliament in the decisions of the Council, without prejudice to the provisions of Article 238;

3. Hopes in addition that the Commission of the Communities will be granted broader freedom of action in the conduct of negotiations; the Council should confine itself to giving the Commission general directives, in compliance with the letter and spirit of Article 113 (3) of the Treaty, rather than limited mandates;
4. Instructs its President to forward this resolution to the Council and Commission of the European Communities.

PARLEMENT EUROPÉEN

Documents de séance

1972 - 1973

12 février 1973

DOCUMENT 300/72

Rapport

fait au nom de la commission politique

sur les procédures tendant à associer le Parlement à la conclusion des accords
commerciaux de la Communauté avec des pays tiers

Rapporteur: M. Giovanni GIRAUDO
Président de la commission

Par lettre du 24 novembre 1972, la commission politique a demandé l'autorisation d'élaborer un rapport sur les procédures tendant à associer le Parlement à la conclusion des accords commerciaux de la Communauté avec des pays tiers.

Le Président du Parlement européen, par lettre du 11 décembre 1972, a autorisé la commission à faire rapport sur ce problème.

La commission a nommé M. Girauda, président de la commission, rapporteur en date du 23 novembre 1972.

Au cours de la réunion des 4 et 5 décembre 1972, la commission a examiné le projet de rapport et a adopté la proposition de résolution à l'unanimité.

En sa séance du 17 janvier 1973, le Parlement a renvoyé le rapport à la commission politique et, pour avis, à la commission des relations économiques extérieures. Dans sa réunion du 9 février, la commission politique a pris acte de l'avis de la commission des relations économiques extérieures, qui lui a été présenté par son président, et a adopté le présent rapport par neuf voix favorables et six abstentions.

Etaient présents au moment du vote : M. Girauda, Président et rapporteur, M. Lautenschlager, Vice-Président; MM. Bousquet (suppléant M. Habib-Deloncle), Corona, Cousté (suppléant M. Terrenoire), Dewulf, Fellermaier (suppléant M. Flämig), Furler, Gladwyn, Jahn, Kirk, Kriedemann, de la Malène, Mommersteeg, Riedel (suppléant M. Lücker), Yeats.

La commission politique a chargé son rapporteur d'exposer oralement en séance plénière les motifs de la proposition de résolution.

La commission politique soumet au vote du Parlement européen la proposition de résolution suivante :

PROPOSITION DE RESOLUTION

sur les procédures tendant à associer le Parlement à la conclusion des accords commerciaux de la Communauté avec des pays tiers

Le Parlement européen,

- rappelant la résolution du Conseil du 22 avril 1970 relative aux actes communautaires ayant une incidence financière et à la collaboration entre le Conseil et l'Assemblée;
 - considérant les déclarations réitérées du Conseil favorables au renforcement de la collaboration entre le Parlement et le Conseil lui-même pour tous les actes importants de la Communauté;
 - considérant les pouvoirs du Parlement relatifs au budget de la Communauté;
 - considérant qu'à partir du 1er janvier 1973, tous les accords commerciaux avec des pays tiers seront à conclure au nom de la Communauté en application de la politique commerciale commune;
 - considérant que les accords commerciaux bilatéraux des Etats membres devront être transformés, dans le cadre de la politique commerciale commune, en accords commerciaux de la Communauté;
 - vu le rapport de sa commission politique (doc. 300/72);
1. donne acte au Conseil de la volonté positive, démontrée à l'occasion de la conclusion d'accords commerciaux avec des pays tiers, d'associer le Parlement à la conclusion de ces accords par une information des commissions parlementaires compétentes, avant que ces accords mêmes ne soient signés;
 2. demande, dès l'entrée en vigueur de la politique commerciale commune:
 - a) que l'ouverture de négociations avec des pays tiers, basées sur l'article 113 du Traité C.E.E., soit précédée d'un échange de vues entre la Commission des Communautés et les commissions parlementaires compétentes, afin de permettre - si besoin en est - qu'un débat d'orientation ait lieu devant le Parlement européen;
 - b) qu'en ce qui concerne les accords basés sur l'article 228 du Traité C.E.E., une procédure soit instaurée, afin d'associer plus étroitement le Parlement aux décisions du Conseil et cela sans préjudice des dispositions de l'article 238;

3. souhaite, par ailleurs, que la Commission des Communautés puisse disposer, dans la conduite des négociations, d'une plus large marge d'action, le Conseil devant se limiter à lui adresser - conformément à la lettre et à l'esprit de l'article 113 chiffre 3 du Traité - des directives de portée générale et non pas des mandats restreints ;
4. charge son président de transmettre la présente résolution au Conseil et à la Commission des Communautés européennes.